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a r m a n m e l i . i r  »آرمان ملي« از رفتار مردم گرايانه دو رئيس جمهور 
روايت مي كند: 

روحاني، مردم گريز بود؛ رئيسي نه!    
   روزهای پرمشغله مخالفان روحانی! 

 عليرضا سليمی: برخی از مديران پيشين 
می خواهند چوب لای چرخ دولت بگذارند

گفت وگو
حسن دانايی فر در گفت و گو با »آرمان ملی«:  

اسرائيل و عربستان به اقليم كردستان، 
نظر دارند 

  دولت عراق اراده ای برای كنترل سرزمين های شمالی 
خود ندارد 

  اقليم كردستان توانايی كنترل گروه های مسلح را ندارد 

آرمان ملی- ياسمين طالقانی: از هر فرصتی 
برای هجمه و اتهام زنی به دولت قبل استفاده 
می کنند، برایشان تفاوت نمی کند که در چه 
جایگاهی هستند. تنها می خواهند به سیاه نمایی 
درباره عملکرد دولت روحانی بپردازند و مدعی 
شوند که او و یارانش در انجام امور کوتاهی کردند 
و سستی داشتند. دیروز یک نماینده مجلس گفت: 
»برخی از مدیران پیشین قصد توطئه دارند و 
می خواهند چوب لای چرخ دولت بگذارند « علیرضا 
سلیمی با خوب دانستن گزارش کمیسیون بهداشت 
مجلس پیرامون حادثه آتش سوزی کلینیک سینا 
اطهر، اظهار داشت: ۱۹ نفر در این حادثه کشته 
شده اند و مواردی که در گزارش آورده شده موارد 
بسیار مهمی است. وی تاکید کرد: دستور بدهید 
ترک فعل هایی که وزیر بهداشت وقت در اینکه 
هیچ بازدیدی در ایمنی و بهداشت حرفه ای انجام 
نشده است و همچنین شهردار وقت تهران یعنی 
زمان آقای حناچی نسبت به ۲۰ موردی که در 
گزارش اعم از مسدودسازی و تغییر پارکینگ 
وجود داشته است و اقدامی نکرده اند، پیگیری 
شود. پس از آقای حناچی چه می کرده اند؟ فقط 
نشسته بودند و بعضی از گزارش ها را می نوشتند؟ 
نماینده دلیجان افزود: همچنین در مورد وزارت 
کار آقای محمد شریعتمداری به صراحت آمده 
که در بازدید و نظارت ضعیف بوده است؛ آیا این به 
قوه قضائیه و کمیسیون اصل ۹۰ ارجاع داده شده 
است؟ اخیراً این آقایان پرونده پلاسکو را سیاسی 
کردند و داد و فریاد راه انداختند، در حالی که در 
این مورد که مرتبط با خودشان بود سکوت کرده و 
اقدام هم نکردند.  وی با بیان اینکه ترک فعل محرز 
است، گفت: این گزارش دقیق و جامع دستوری را 
می طلبد که هر چه مواردی سریع تر پیگیری و به 
صورت جدی با آن برخورد شود نه اینکه آقایان 
وزارت شان تمام شد در برج عاج بنشینند و به ریش 
مردم بخندند. شنیده شده که برخی از این افراد 
قصد توطئه دارند و می خواهند چوب لای چرخ 

دولت فعلی بگذارند.
 همه كارهای دولت قبل بد، ما خوبيم!

البته تخریب دولت روحانی به یک یا دو مورد 
در روز خلاصه نمی شود و کینه ورزان اتهامات 
زیادی را روانه روحانی و یارانش می کنند مانند 
خبرگزاری مهر که در گزارشی مدعی شد:» آنچه 
اقدامات رئیسی را در صدر اخبار روز قرار داد و نقل 
بحث های داغ سیاسی و رسانه ای کرد، بیش از 
آنکه نتیجه فعالیت های او باشد، به دنبال غیبت 
طولانی مدت رئیس جمهور قبلی در میان مردم 
است؛ موضوعی که سال ۹۶ مورد انتقاد »عبدا... 
ناصری« فعال سیاسی اصلاح طلب هم واقع شد. 
به گفته ناصری، حسن روحانی تنها از ساعت ۹ و 
نیم صبح تا هفت شب در دفتر خود حضور داشت. 
کمی بعد از این ماجرا، روزنامه کیهان نوشت: 
»مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی نیز در اواخر 
عمر خود منتقد شیوه کار کردن حسن روحانی 
شده بود.« آنچه در کیهان منتشر شد حاکی از 
این بود که هاشمی رفسنجانی در آخرین جلسه 
یکی از کمیسیون های مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، از شیوه مدیریت روحانی گلایه شدیدی 
کرده است. بر اساس آنچه کیهان منتشر کرد، 
هاشمی رفسنجانی به این دلیل که روحانی وقت 
کافی روزانه برای رسیدگی به مشکلات اقتصادی 
نمی گذارد و اینکه از موضع بالا برخورد می کند او 
را مورد نقد جدی قرار داده و گفته بود: »ملاقات با 
او )روحانی( حتی برای من )هاشمی( هم آسان 
نیست.« نگاه از بالا به پایین و اشرافی روحانی روز به 
روز در جزئیات کارنامه او نمود بیشتری پیدا کرد. او 
۱۲ اردیبهشت ۹۵ همزمان با روز جهانی کارگر، با 
حضور در کارخانجات و شرکت های مختلف گروه 
صنعتی »مپنا« از واحدهای مختلف آن بازدید کرد؛ 
بازدیدی که جزئیات و حواشی آن بحث برانگیز شد. 
به نظر می رسید نحوه حضور روحانی با آنچه روز 
کارگر اقتضا می کرد، در تعارض بوده و بازتابی منفی 
بین مردم و قشر کارگر جامعه داشته است. روحانی 
با خودروی ژاپنی میلیاردی به دیدار کارگران مپنا 
رفت. لندکروز مشکی و براق رئیس جمهور از مقابل 
کارگران عبور کرد و رئیس جمهور حتی داخل 
کارخانه نیز حاضر به پیاده شدن از خودرو نشد. او 
در مسافت داخل کارخانه، از پنجره لندکروز برای 
کارگرانی با حقوق ماهانه یک میلیون تومان، لبخند 
زد، دست تکان داد و رد شد. رسانه ها واکنش های 
 V۸ زیادی به این موضوع نشان دادند. »تویوتا
زحمت بازدید رئیس جمهور از مپنا را کشید« 
این تیتری بود که برخی رسانه ها برای خبر بازدید 
روحانی از مپنا انتخاب کردند. تظاهرات ۹۶ در 
ابتدا به صورت مسالمت آمیز دنبال شد، اما واکنش 
درخوری از سوی دولت که مخاطب اعتراضات 
مردم بود صورت نگرفت و روحانی نیز فرصت 
مناسب برای پاسخ دادن و آرام کردن شرایط را 
از دست داد. اندکی بعد، زمانی که آشوبگران و 
معاندان از این فرصت برای اهداف خود سوءاستفاده 
کردند، رئیس جمهور هشدار داد که برهم زدن نظم 
اجتماعی معترضان را تحمل نخواهد کرد. به اعتقاد 
برخی کارشناسان اگرچه به نظر می رسید روحانی 
می کوشد اوضاع را بهبود ببخشد، اما شنیدن این 
جملات برای مردمی که از شرایط معیشتی گلایه 
داشتند، آن هم از زبان کسی که او را مسئول وضع 
موجود می دانستند قابل هضم نبود و احساسات 
آنها را بیشتر جریحه دار کرد. روحانی ۴ ماه بعد 
یعنی در چهارم دی ماه وقتی برای تقدیم لایحه 
بودجه ۹۸ به مجلس رفت، مجدداً سخنان شهریور 
ماه خود را تکرار کرد و گفت: حوادث اوایل دی ماه 
باعث شد تا آمریکایی ها با برداشت غلط و تصور ناروا 
اواخر دی ماه موضع گیری جدیدی را علیه جمهوری 
اسلامی ایران و توافق هسته ای اعلام کنند« چند 
ماه بعد یعنی در ماجرای سیل فروردین ۹۸، نوع 
مدیریت روحانی مورد انتقاد افکار عمومی و محافل 

سیاسی و رسانه ای قرار گرفت. 

گزارش

آرمان ملی- عليرضا پورحسين: 
فرمانده نیروی زمینی سپاه اخیرا با اشاره 
به سوءاستفاده گروهک های تروریستی 
و مسلح از اقلیم شمال عراق برای ایجاد 
ناامنی در مناطق مرزی ایران تاکید کرد که ادامه این وضعیت 
برای ما قابل تحمل نیست و پاسخ لازم را به تروریست ها 
خواهیم داد. یکی از فرماندهان حزب دموکرات کردستان 
عراق در این خصوص روز گذشته گفته است که از احزاب کرد 
معارض ایران و ترکیه خواستاریم که درگیری های خود را به 
خارج از منطقه اقلیم کردستان عراق منتقل کنند. او افزوده 
است که این احزاب منجر به ایجاد مشکلات و خطراتی برای 
مردم اقلیم شده اند به ویژه اینکه مقرهای آنان داخل مناطق 
مسکونی شهروندان اقلیم کردستان است. این فرمانده 
کرد خاطرنشان کرد که اگر این احزاب مطالباتی دارند باید 
اقلیم کردستان را ترک کنند و به کشورهای خود بروند، زیرا 
کردستان نمی خواهد میدانی برای درگیری دیگر کشورها 
باشد و به دنبال خطرات بیشتر نیست. این صحبت ها در پی 
برخی تحرکات جدید گروهک های تروریستی مسلح در 
مناطق مرزی شمال غرب کشور مطرح شده است. اتفاقی که 
برخی کارشناسان آن را مرتبط با کشورهای ثالث می دانند. 
در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با 
حسن دانایی فر، سفیر پیشین ایران در عراق داشته است که 

در ادامه می خوانید.
 تنش های اقليم كردستان و ناامن كردن مرزهای 

ايران، ريشه در چه مواردی دارد؟
امروز در عراق گروه هایی وجود دارند که عملا مخل امنیت 
مرزهای ایران شده اند و حضور این گروه های تروریستی به 
صورت مشخص در اقلیم کردستان عراق، غیرقانونی است. این 
حضور منافات با روابط خوب ایران و عراق دارد و همین تناقض 
سبب شده تا ابهاماتی در اذهان عمومی شکل گیرد. مشخصا 
دو حالت وجود دارد. یا از تحرکات این گروه ها بی خبر است و 
یا توانایی کنترل این گروه ها را ندارد. به نظر می رسد که اقلیم 
کردستان از تحرکات این گروه ها خبر دارد اما توانایی کنترل 
آنها را ندارد. در این صورت باید همکاری مشترکی را با ایران آغاز 
کنند تا امنیت هر دو طرف مخدوش نشود. این حق قانونی ایران 
است که از اقلیم کردستان بخواهد تا این گروه ها را از سرزمین 
تحت کنترل خود اخراج کند. این حق قانونی ایران است که 
از مرزهای خود دفاع کند و مشخصا هر کشور دیگری نیز با 
این تهدید مواجه می شد، از خود واکنش نشان می داد. دولت 
مرکزی عراق نیز در این خصوص عنوان کرده است که نمی تواند 
بر مناطق شمالی عراق کنترل داشته باشد، مشخصا این پاسخ 
نمی تواند مناسب باشد و ایران انتظار دارد تا آنها پاسخگوی 
اقداماتی باشند که از درون خاک آنها صورت می گیرد. امروز 
این اراده وجود ندارد که به مناطق شمالی عراق نظم و امنیت 

حاکم کند و این همان علتی است که منجر به تنش می شود.
 ايران چگونه می تواند امنيت پايدار را در مناطق 

شمال غربی كشور ايجاد كند؟
در وهله اول ایران باید مرزهای خود را مستحکم کند و 
تحرکات فرامرزی رصد شود. در وهله بعد ایران باید پیام های 
دیپلماتیک ارسال کرده و هشدارهای لازم را بدهد. در مرحله 
سوم ایران می تواند برای تامین امنیت خود واکنش نشان دهد. 
برخی از اتفاقات بعضا معلول برخی سیاست گذاری هاست. 
متاسفانه شاهد هستیم که این گروه های مسلح، کولبران 
را سپر انسانی خود کرده اند که این امر سبب می شود تا به 
مردم این مناطق آسیب وارد شود. آنها از مردم مناطق غربی 
سوءاستفاده می کنند. مشخصا حتی اگر مسائل اقتصادی 
قسمت های غربی کشور، حل و فصل شود، باز هم گروه های 
تروریستی در آن مناطق، تحرکات خود را متوقف نمی کنند و 

به دنبال تنش زایی هستند. 
 آيا كشور خاصی در اين عرصه خاص، زمين بازی 

سياسی و امنيتی طراحی كرده است؟
امروز عربستان، اسرائیل و آمریکا یا به صورت مستقیم و یا به 
صورت غیرمستقیم از این گروه ها حمایت های مالی، آموزشی 
و تسلیحاتی انجام می دهند و این کمک رسانی ها و این ردپاها 
مشخص است و بارها نیز از مسیرهای دیپلماتیک در این 
خصوص تذکر داده شده است. امروز وظیفه دولت عراق است 
که به این حوزه سامان دهد و امنیت مرزهای مشترک خود با 
ایران را تامین کند. امروز وضعیت عراق به گونه ای است که در 
آستانه انتخابات مهمی قرار دارد و باید به سمتی حرکت کند 
تا بار دیگر دشمنان خارجی در این کشور نقش آفرینی نکنند. 
امروز مقامات اقلیم کردستان از رویه استقلال طلبی خود 
فاصله گرفته اند و دیگر تحرکاتی در این عرصه نداشته اند تا از 
عراق جدا شوند و مدت هاست که این رویه پیگیری نمی شود 
اما این احتمال نیز وجود دارد که در آینده این مقوله مطرح 
شود. مشخصا باید یک سیاست معقولانه مطرح شود تا امنیت 
پایدار در این منطقه حاکم شود. معادلات امروز خاورمیانه به 
قدری پیچیده شده است که کشورها در راستای تامین منافع 
خود بازی های مختلفی را طراحی می کنند و ممکن است 
درکنار این که در ظاهر سیاست دیگری را دنبال می کنند اما 
در جبهه ای دیگر به دنبال تنش زایی باشند و ایران باید به دقت 
این فعالیت ها را رصد کند و امروز نمونه ای از این تحرکات را 

نیز در اقلیم کردستان عراق مشاهده می کنیم. 
 ايران در قبال مساله كردستان مرتکب اشتباهی 
شده است كه نياز باشد درخصوص آن در اين روزها 

بازنگری شود؟
همواره در سیاست و موارد مرتبط با آن در هر مساله ای 
ممکن است برخی اشتباهات رخ دهد اما این مساله از اهمیت 
بیشتری برخوردار است که این اشتباهات اصلاح شود. همواره 
ممکن است نقص هایی وجود داشته باشد که باید در مسیر رو به 
جلو این نقص ها برطرف شود. همواره اولویت ایران در نوع رفتار 
خود با کردستان و اقلیم کردستان این بوده است که با یکدیگر 
همکاری داشته باشند و یک امنیت پایدار را با همکاری یکدیگر 
ایجاد کنند. مشخصا باید بررسی شود و اگر نقصی وجود دارد 

باید برطرف شود.

آرمان ملی- مطهره شفيعی: »گفتنی ها و 
ناگفتنی های این دوران سخت باشد برای بعد« 
این جمله بخشی از توئیت خداحافظی اسحاق 
جهانگیری با دولت بود و به نظر می رسد به تدریج 
ناگفته ها به گفته تبدیل شود مانند شکایت 
جهانگیری از یک نماینده مجلس که خبر آن 
در  روز گذشته منتشر شد.  احمد علیرضابیگی 
نماینده تبریز در مجلس گفت: اسحاق جهانگیری 
به دلیل آنچه که آن را اتهام فساد و مافیا از سوی 
بنده به خود عنوان کرده از من شکایت کرده 
است. وی افزود: » دادگاه، پرونده این شکایت 
را به هیات نظارت بر رفتار نمایندگان ارجاع 
داده تا هیات بررسی های لازم را در این زمینه 
انجام داده و گزارش خود را در این باره به دادگاه 
ارسال کند.« اتهام زنی به مدیران ارشد دولت 
قبل در طی ۸ سال حضور در پاستور فراوان 
بوده اما آنها تمایلی به شکاست از اتهام زنندگان 
نداشتند چرا که می دانستند هر شکایت به معنای 
میدان جدیدی برای تخریب دولت و اخلال 
در امور از سوی دلواپسان است پس سعه صدر 
و صبوری را در دستور کار قراردادند اما ظاهرا 
برخی دلواپسان چنان به راست نمایی اتهامات 
پرداختند که خودشان هم باور کردند که درست 
می گویند! برخی از این اتهامات ساده نبود و 
چنان بود که مسئولان دولت روحانی چاره ای جز 
شکایت نداشتند مانند شکایت اسحاق جهانگیری 

معاون اول دولت های یازدهم و دوازدهم از احمد 
علیرضابیگی نماینده تبریز!

 ماجرا چه بود
ماجرا از ۱۲ اردیبهعشت آغاز شد که اسحاق 
جهانگیری در کلاب هاوس گفت:» هیچ راهی جز 
رای دادن برای اصلاح امور نداریم؛ اگر راه دیگر 
داشتیم که از طریق آن بتوانیم اصلاحات کنیم و 
شهر را حفظ کنیم و شهر را به مافیا واگذار نکنیم، 
خب کار دیگری می کردیم.« یک روز بعد از آن 
یعنی ۱3 اردیبهشت بود که احمدعلیرضابیگی 
به مهر گفت: پس از انتخابات دولت های  یازدهم 
و دوازدهم شهر به دست مافیا افتاد و ۸ سال است 
که شهر توسط مافیا اداره شد. مافیای جهانگیری و 
پوری حسینی شرکت های مهم و کلیدی اقتصادی 
را به مافیای خود واگذار کرده و بیت المال را با 
خسارت محض مواجه کردند. نماینده تبریز در 
مجلس ادامه داد: بی شرمی مافیای اقتصادی 
دولت در واگذاری های غیر قانونی به حدی بود 
که به رغم ارائه مدارک متقن، شخص جهانگیری 
در پرونده واگذاری ها ورود کرده و مانع از ارجاع 
پرونده ها به هیأت داوری می شد. وی افزود: یک 
شگرد این مافیا این است که دستگاهی را به 
عنوان کاتالیزور معرفی می کردند و از این دستگاه 
وکالت گرفته و خودشان مال بیت المال را به فرد 
دیگری واگذار می کردند. این شگرد مافیایی در 
پرونده واگذاری ایران ایرتور و ماشین سازی تبریز 

به کار گرفته شد. عضو هیأت تحقیق و تفحص 
از سازمان خصوصی سازی گفت: در تخلفات 
واگذاری کشت و صنعت مغان و ایران ایرتور کاملًا 
رد پای مافیای جهانگیری پیدا بود و معاون اول 
رئیس جمهور تلاش زیادی برای جلوگیری از 
ابطال این واگذاری کرد. وی ادامه داد: در ماجرای 
واگذاری کشت و صنعت مغان، ژائله )مالک کشت 
و صنعت مغان بعد از واگذاری غیر قانونی( با 
لابی با معاون اول رئیس جمهور تلاش داشت 
تا تصمیم هیأت واگذاری مبنی بر درخواست 
بطلان معامله را متوقف کرده و عملًا سناریویی 
را به جریان بیندازند تا با گذشت زمان این معامله 
نهایی شود.  این اظهارات سبب شد تا رسانه های 
دلواپس داخلی همراستا به دلواپسان خارجی به 
تخریب جهانگیری بپردازند چنانکه مشرق از تیتر 
»رد پای جهانگیری در واگذاری های غیرقانونی 
خصوصی سازی«  و در همان روز العربیه از تیتر:» 
ردپای »مافیای« جهانگیری در خصوصی سازی« 

استفاده کردند.
 نقش مافيا در اتهام زنی به جهانگيری

البته براساس آنچه گذشت می توان این گمانه 
را مطرح کرد که چالش اصلی بر سر مافیاست، 
چرا که وقتی جهانگیری ۱۲ اردیبهشت نسبت 
به نقش مافیا در انتخابات هشدار داد، نماینده 
تبریز طاقت نیاورد و فقط یک روز بعد، اتهام 
حضور در مافیای اقتصادی را به جهانگیری وارد 

کرد تا جهانگیری در واکنش غیرمستقیم به 
این ادعاها در ۲۵ اردیبهشت پس از ثبت نام 
در انتخابات بگوید: »مافیا، کسانی هستند که 
می خواهند انتخابات بی رمق برگزار شود.« هراس 
از افشای مافیا در اتهام زنی به جهانگیری واضح 
است چنانکه روزنامه جوان ۱۸ اردیبهشت نوشته 
بود:» بسیاری از واگذاری هایی که طی سال های 
اخیر صورت گرفته، همگی دچار حواشی بسیاری 
بوده که متأسفانه ردپای چند چهره خاص نیز 
در میان این حواشی دیده می شود. اسحاق 
جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور که مردم را 
از مافیا می ترساند، نخستین کسی است که از نظر 
گروه های تحقیق و تفحص باید پاسخگوی بروز 

چنین وضعیتی باشد.«
 اتهام زنی به برادران جهانگيری

اتهام زنی به اسحاق جهانگیری خلاصه در این 
مورد نیست و بارها وی مورد هجمه دلواپسان قرار 
گرفته است اما در فروردین سال جاری اردشیر 
مطهری نماینده دلواپس دیگر مجلس ادعاهایی 
درباره خانواده جهانگیری مطرح کرد که قابل 
پذیرش و سکوت از سوی برادران جهانگیری 
نبود. اردشیر مطهری گفته بود:» اگر در سازمان 
و اداره و یا شوراهای اسلامی فردی برای عضویت 
و استخدام اقدام کند اما برادرش تخلف می کند 
با او برخورد می کنند، حال برادر رئیس جمهور 
و برادر معاون اول دولت و همچنین دختر وزیر 
دزد هستند اما رئیس جمهور از این موضوع 
حیا نمی کند.« ۲۹ فروردین »علی کریمی 
فیروزجایی« جوابیه ابراهیم و مهدی جهانگیری 
را قرائت کرد که در بخشی از آن آمده بود:» نظر 
به اینکه این نماینده محترم بدون دادن نشانی 
خاص از مفهوم کلی برادر معاون اول رئیس 
جمهور نام برده است، این توضیح را ضروری 
می دانیم؛ جناب آقای دکتر اسحاق جهانگیری 
۴ برادر به نام های محمد، یعقوب، ابراهیم و 
مهدی دارد. محمد و یعقوب در دفاع مقدس به 
درجه رفیع شهادت نائل آمده اند، ابراهیم جانباز 
دوران دفاع مقدس و بازنشسته آموزش و پرورش 
و مهدی از فعالان بخش خصوصی است. نکته 
حائز اهمیت اینکه فعالیت های اقتصادی مهدی 
نیز هیچ گونه ارتباطی با دولت و معاون اول رئیس 
جمهور ندارد و در پرونده قضائی مهدی که تعیین 
تکلیف نهایی نیز شده است هیچ گونه دزدی و 
اختلاسی مطرح نیست.« در نهایت مشخص 
نیست تسویه حساب با افشاگری های اسحاق 
جهانگیری درباره مفاسد اقتصادی تا چه زمان از 

سوی مافیا ادامه دارد.

آرمان ملی- حميد شجاعی: برخی به کابینه می روند و وزیر می شوند، 
برخی در جایگاه معاون رئیس جمهور به ریاست نهادها و سازمان ها برگزیده 
می شوند و عده ای هم از شهرداری سر در می آورند و به مدیریت شهری انتخاب 
می شوند. اما نکته اینجاست که نقطه اشتراک بسیاری از این افراد نمایندگی 
مردم در مجلس بوده که با اولین پیشنهاد این جایگاه را رها کرده و به پست 
بعدی رفته اند. حال پرسش اینجاست آنهایی که داعیه حضور در پست  های 
بالاتر و به جز نمایندگی مجلس را داشتند اساسا چرا در این جایگاه حاضر 
شدند و قسم یاد کردند که نماینده مردم باشند و در راستای استیفای حقوق 
آنها تلاش کنند؟ همین مساله است که باعث شده مجلس را به سان سکویی 
برای پریدن به سوی پست های بالاتر قلمداد کنند و پاسخی هم برای این 

سوال خود نشنوند. 
 سکوی پرش

نمایندگی مجلس گرچه برای بسیاری از افراد جایگاهی برای استیفای 
حقوق مردم، وضع قوانین و نظارت بر عملکرد دولت بوده است اما برخی از افراد 
نیز به نمایندگی به مثابه پلی برای ارتقای جایگاه و گرفتن پست و مقام های 
احتمالی نگاه کرده اند و هر چند که در ابتدا جایگاه خود به عنوان نماینده 
مردم بودن را بسیار بالا دانسته اند اما به محض رسیدن پیشنهادی برای 
حضور در مقامی بالاتر، عطای حضور در مجلس را به لقای آن بخشیده اند و 
به پست پیشنهادی جواب آری داده و مستقر شده اند. هر چند که این مساله 
صرفا مربوط به این مجلس نمی شود و در مجالس گذشته نیز شاهد چنین 
تغییر و تحولاتی بوده ایم. مجالس پنجم و ششم از مجالس اولیه ای بودند که 
نمایندگانی از آنها به دولت راه یافتند. جایی که عبد ا... نوری  که نمایندگی 
مجلس پنجم را داشت به قصد حضور در وزارت کشور دولت سیدمحمد خاتمی 
از نمایندگی استعفا داد. مصطفی معین دیگر چهره ای بود که نماینده اصفهان 
در مجلس ششم بود اما برای حضور در وزارت علوم دولت اصلاحات از جایگاه 
نمایندگی کنار رفت. دیگر نماینده مجلس ششم نیز حسین مرعشی بود 

که برای تصدی ریاست سازمان میراث فرهنگی و گردشگری از نمایندگی 
مجلس استعفا کرد. این روند در دولت احمدی نژاد نیز ادامه یافت و محمدرضا 
میرتاج الدینی نماینده مجلس نهم برای حضور در معاونت پارلمانی رئیس 
جمهور و حمیدرضا حاجی بابایی برای تصدی وزارت آموزش و پرورش از 
نمایندگی تبریز و همدان در مجلس استعفا دادند. البته دولت روحانی نیز 
خالی از وزرا و مسئولان دولتی نماینده  نبود. جایی که مهدی سنایی از مجلس 
نهم راهی سفارت ایران در روسیه شد و کاظم جلالی به پیشنهاد محمد جواد 
ظریف از مجلس دهم راه سفارت روسیه را در پیش گرفت. ادامه این روند نیز در 
مجلس یازدهم و با روی کار آمدن دولت یازدهم  و شورای شهر ششم همراه شد 
که نخست علیرضا زاکانی نماینده قم طی انتخابی پر حرف و حدیث به سمت 
شهرداری تهران برگزیده شد و عطای نمایندگی مردم قم را به لقای آن بخشید. 
سید احسان خاندوزی  و سید جواد ساداتی نژاد به کابینه و وزارتخانه های 
اقتصاد و جهاد کشاورزی رفتند و امیرحسین قاضی زاده هاشمی نیز به معاونت 
رئیس جمهور و ریاست بنیاد شهید برگزیده شد. همه این موارد نشان می دهد 
که هم برخی نمایندگان جایگاه نمایندگی را سکوی پرتابی برای حضور 
در پست  های دیگر می بینند و هم اینکه دولت ها به جای استفاده از افراد 
متخصص در امور مختلف به دنبال نمایندگان مجلس می روند که شاید بعضا 
در امور گماشته شده چندان تخصص و تجربه ای نداشته باشند.  هر چند که اگر 
بخواهیم به جهت جایگاه افراد  به لحاظ خدمت به مردم بنگریم باید سخن مقام 
معظم رهبری را مدنظر قرار دهیم که در دیدار خود با نمایندگان مجلس در 
خردادماه جایگاه مجلس را جایگاهی مهم دانستند که نباید از آن برای رسیدن 
به پست های اجرایی مثل وزارت بهره گرفت. اما این رویه حداقل در این دولت 

هم اجرا نشده و باز هم نمایندگی از بهارستان به پاستور و بهشت رفتند. 
 شأن مجلس را حفظ كنيد

واکنش ها به حضور برخی نمایندگان در سایر نهادها از جمله دولت و 
شهرداری روز گذشته به صحن مجلس هم کشیده شد جایی که یک نماینده 

تهران در جلسه علنی صبح در تذکری خطاب به هیأت رئیسه با تاکید بر لزوم 
حفظ شدن و حرمت مجلس اظهار داشت: یکی از مطبوعات تیتر زده و نوشته 
است که مجلس از ۵۰۰ روز فعالیت اش، تنها ۶ روز حد نصاب داشته است؛ این 
حرف توهین به مجلس است. عبدالحسین روح الامینی نماینده با اشاره به 
معرفی برخی نمایندگان به عنوان وزیر پیشنهادی گفت: در بحث رأی اعتماد 
به هیات دولت، مجلس اختیار داشته که رأی بدهد یا ندهد و اگر نماینده ای به 
عنوان وزیر معرفی شده و رأی بیاورد، می تواند به دولت برود. وی افزود: اما اگر 
کسانی بنا به هر دلیلی برای معاونت رئیس جمهور، استانداری یا مسئولیت های 
دیگر بخواهند از مجلس بروند، این خلاف شأن مجلس است و نباید مجلس را 
برای جایگاه های دیگر پله کرد. روح الامینی  بیان کرد: رهبر معظم انقلاب هم بر 
این موضوع تاکید دارند؛ برای یک جایی مثل وزارت، ضرورت پیش می آید، اما 

برای بقیه جاها شأن مجلس را حفظ کنید.
 جواب هر كسی را نبايد داد

پس از تذکر نماینده تهران،  رئیس مجلس در پاسخ به وی با تاکید بر اینکه 
اخطار شما باید در دستور باشد، اظهار داشت: یک کسی حرفی زده اما مگر با 
رفتن یک نفر از مجلس، مجلس از عدد می افتد؟! محمدباقر قالیباف گفت: 
مجلس ۲۹۰ نفر عضو دارد؛ حالا 3 یا ۴ نفر بنا به اولویت و با تشخیص مجلس 
رفته اند و قرار نیست هر کسی هر حرف غیرمنطقی که زد ما جواب بدهیم. وی 
تأکید کرد: اگر قرار است کسی برود، مواد ۹۰ و ۹۱ آیین نامه داخلی مجلس 
با صراحت گفته است که درخواست نماینده مستعفی باید مدلل و مشخص 
باشد و نهایتا مجلس در این خصوص تشخیص می دهد و تصمیم می گیرد. 
رئیس مجلس تصریح کرد: مجلس خودش می داند که چطور با خرد جمعی 

تصمیم بگیرد.
 شأنی بالاتر از نوكری مردم نيست

نماینده چابهار در مجلس درباره حضور برخی نمایندگان در دولت با وجود 
توصیه رهبری گفت: حضرت آقا چهار توصیه به مجلس داشتند که هم در نقطه 
آغازین کار و هم در سالگرد به نمایندگان مجلس متذکر شدند، مشخصا هم 
نگاه ایشان این بود که حرکت انقلابی و خردمندانه، تلاش بی وقفه و در کنار 
آن کارآمدی و مردمی بودن باشد. معین الدین سعیدی گفت: در کنار اینها در 
فرمایشاتی که داشتند فرمودند به نوعی صندلی نمایندگی مردم تبدیل به 
سکوی پرش به نقاط دیگر نباشد. من معتقدم هیچ شأنی بالاتر از نوکری مردم 
در حوزه مجلس نیست. در واقع نمایندگی شأنی ورای این موضوعات  است، ما 
فرمایش امام را داریم که می گفتند مجلس در رأس امور است و یا به تعبیر ایشان 

مجلس عصاره فضائل ملت ایران است.

»آرمان ملی« از پس لرزه های حضور نمايندگان مجلس در دولت گزارش می كند:   

بهارستان سکوی پرش به  پاستور
مسير كوتاه وزارت از بهارستان می گذرد

روح الامينی: نبايد مجلس را برای جايگاه های ديگر پله كرد                         قاليباف: تشخيص ورود نمايندگان به كابينه با مجلس است

   مرد آرام كابينه روحانی از يک نماينده شکايت كرد

آغاز نبرد جهانگیری
 با مافیا؟!

  

 چه جريانی از افشاگری معاون اول سابق هراس دارد

سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه  تصریح کرد: چرا 
بعضی ها تلاش می کنند ساخت واکسن در کشورمان را نادیده 
بگیرند و آن را کاری کوچک جلوه دهند؛ آن ها با شیطنت 
رسانه ای تلاش می کنند تا همت متخصصان کشورمان را زیر 
سوال ببرند؛ به همین علت امتحان بسیار بزرگی در مبارزه با 
کرونا در پیش روی داریم. سردار رمضان شریف با تأکید بر اینکه 
کسی نباید داشته ها و توانمندی های کشور را در مقابله با کرونا 
زیر سوال ببرد، بیان کرد: در این مقطع که دولت تلاش می کند 
تا واکسن وارد یا تولید کند، برخی ها تلاش می کنند در خصوص 
واکسن شایعاتی را در فضای مجازی مطرح کنند که این همان 
خط رسانه ای دشمن است. سردارشریف با اشاره به اینکه برخلاف 
تمام تبلیغات منفی که علیه تزریق واکسن صورت می گیرد، رهبر 
انقلاب اسلامی واکسن داخلی را تزریق کردند، افزود: این چه 
خطی است که برخی ها تلاش می کنند با استفاده از آن، مردم را از 
واکسن زدن بترسانند؛ مطمئناً بسیج در این شرایط وظیفه دارد 

همه مردم را برای تزریق واکسن تشویق و ترغیب کند.

فعال سیاسی اصولگرا درباره کنار گذاشته شدن جریان میانه رو 
با استعفای آملی لاریجانی از شورای نگهبان و در صلاحیت علی 
لاریجانی، اظهار داشت: با اسم آدم ها کار ندارم اما اینکه فرض کنیم 
جریان متعادلی در کشور از قدرت کنار گذاشته می شود و به جای آن 
یک جریان تندرو قدرت می گیرد، تصور غلطی نیست و اتفاقی است 
که در جامعه در حال افتادن است. محمد مهاجری تاکید کرد: خیلی 
از چیزهایی که اکنون در مورد محاکمه آقای روحانی مطرح می کنند 
به خاطر پوشاندن ناکارآمدی برخی از افراد است، وقتی موضوع آقای 
روحانی را  مطرح می کنند یعنی غیرقانونی بودن شهرداری آقای زاکانی 
را می پوشانند، یک فضای سیاسی درست می کنند که این ها پوشانده 
شود. همچنین داستان املاک نجومی آقای قالیباف را مخدوش 
می کنند. وی بیان کرد: افراد دیگری هم بودند که تخلفات ریز و درشت 
هم داشتند که مطرح نمی شوند، بالاخره پرونده برخی هلدینگ ها 
کجاست؟ این پرونده ها متهمانی دارد. کسانی که محاکمه آقای روحانی 
را مطرح می کنند یکی از اهداف شان این است که پرونده های کلان و 

بزرگی که خاموش مانده همچنان در محاق فراموشی بماند.

فعال سیاسی اصلاح طلب درباره آینده اعتدالگرایان و ادامه 
حیات سیاسی این جریان حول محور یک شخصیت برجسته 
توضیحاتی را بیان کرد. اسماعیل گرامی مقدم درباره آینده 
اعتدالگرایان و ادامه حیات سیاسی این جریان حول محور یک 
شخصیت برجسته گفت: جریان اعتدالگرا در کشورما واقعیت 
دارد و برگرفته  از دوجریان اصلاح طلب و اصولگرا است که در 
مواضع خود با این دو طیف مشترک است و افرادی که در آن 
حضور دارند نظیر آقای لاریجانی و آقای روحانی می توانند مورد 
استقبال این جریان قرار گرفته و آن را بازسازی کنند.او ادامه داد: 
هم نگاه های آقای روحانی به این جریان نزدیک است و خود را 
اعتدالگرا می داند و هم آقای لاریجانی در ۱۰ سال اخیر مواضعش 
هم راستا با اعتدالگرایان بوده است، بنابراین هر یک از این دو 
بخواهند مسئولیت برعهده بگیرند مستلزم فعالیت سیاسی دقیق 
و شفاف در عرصه سیاست هستند و تا احزاب و شخصیت های 
اعتدالگرا آن ها را مورد تایید قرار داده و به عنوان محور بپذیرند، به 
بیانی دیگر این موضوع به فعالیت خود این دو شخص بازمی گردد.

چرا ماجرای محاكمه 
روحانی مطرح شد؟

جريان اعتدالگرا در 
كشور ما واقعيت دارد

نبايد توانمندی های كشور 
زير سوال برود


